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Marek 1,16-20: Když šel podél Galilejského moře, uviděl Šimona a jeho bratra Ondřeje, jak vrhají síť do
moře; byli totiž rybáři. Ježíš jim řekl: "Pojďte za mnou a učiním z vás rybáře lidí." Ihned opustili sítě a šli
za ním. O něco dále uviděl Jakuba Zebedeova a jeho bratra Jana; ti byli na lodi a spravovali sítě. Hned je
povolal. A zanechali na lodi svého otce Zebedea s pomocníky a šli za ním.

Šel kolem

Bylo to asi náhodné setkání. Ježíšovým cílem nebylo vyjít k mořskému břehu a tam ulovit 
nějaké ty rybáře do své družiny. Ve skutečnosti šel jinam, ale cesta vedla kolem moře a tam 
pracovali lovci ryb, někteří na břehu, jiní ve vodě, nebo na lodích. A Ježíš patrně nechtěl jít sám. 
Nedočteme se nic o tom, kolik přesně lidí tam potkal a kdo všechno od něj dostal osobní pozvánku
k následování. Byli to možná jen ti čtyři vyjmenovaní. Ale možná jich bylo víc. Třeba deset, nebo 
čtyřicet. Nevíme. A protože neznáme přesný počet oslovených, žel, nemůžeme stanovit úspěšnost 
a efektivitu Ježíšových pozvánek. Zaznamenaný příběh je příliš stručný, omezuje se jen na těch 
několik málo chlapů, kteří do toho šli a pozvání přijali. Jmenovali se Šimon, Ondřej, Jakub a Jan. 
No, moc jich tedy není, ale aspoň někdo.

S Ježíšem odešel pouze ten, kdo jít chtěl. A kdo jít nechtěl, ten ať si dál motá své sítě na lodičce, 
anebo ať se klidně dál brouzdá v bahnité mělčině s udicí v rukách.

Proč se za ním vydali?

Když šel podél Galilejského moře, uviděl Šimona a jeho bratra Ondřeje, jak vrhají síť do moře; byli 
totiž rybáři. Ježíš jim řekl: "Pojďte za mnou a učiním z vás rybáře lidí." Ihned opustili sítě a šli za ním.
Když jsem na zčátku týdne tento oddíl četl, napadlo mě: Opravdu jim řekl jenom tohle a oni šli? To
se mi zdá nějak málo. Je to příliš slabý, příliš chatrný důvod na to, aby člověk nechal plavat svou 
práci, svou živnost a šel dělat něco úplně jiného, nemyslíte? Nějak mi to nedávalo smysl. A tak 
jsem si tu Ježíšovu výzvu četl opakovaně. Až jsem ji pochopil nově.

Život obyčejného rybáře, který den co den chodí k vodě a hází do ní sítě, aby něco chytil, aby 
měl co do úst, případně aby čerstvé rybí maso mohl prodat a něco málo vydělat, takový život asi 
může být pro někoho fajn, ale umím si představit, že to člověka nijak zvlášť nenaplňuje. Starověké 
rybaření byla patrně dost velká dřina, možná nuda a rutina, do velké míry bezmoc. Prostě buď se 
zadaří a něco chytím – většího či menšího, chutného či méně chutného – anebo se nezadaří, 
námaha vyjde naprázdno a zítra to půjdu zkusit znovu. A tu se objeví chlapík a začne vykládat: 
Vzhůru, za mnou! A já způsobím, že se stanete něčím jiným, už nebudete obyčejní rybáři, budou z vás
rybáři lidí. Takové slovo by se mohlo stát dobrou zprávou. Místo onoho jednoduchého „chyť rybu 
a přines domů“ znenadání někdo nabízí jiné poslání, otevírá se příležitost ke změně a příležitost 
dělat něco smysluplného.

Tu Ježíšovu nabídku zkusím mírně přeformulovat: Nuže, za mnou a já způsobím, že už nebudete 
obyčejní studenti, dělníci, či inženýři, už nebudete obyč kantoři, důchodci, nebo ženy v domácnosti, už
nebudete obyčejní úředníci a dřevorubci, ani obyč lékaři či manažeři… Pojďte za mnou a stanete se 
něčím jiným.

Chudí a ještě chudší

O něco dále uviděl Jakuba Zebedeova a jeho bratra Jana; ti byli na lodi a spravovali sítě. Hned je 
povolal. Jakub a Jan měli loď, měli otce a měli také nějaké spolupracovníky. Patrně patřili mezi 
trochu movitější rybáře. Loď uživila jak jejich rodinu, tak i další, kteří za svoji práci dostávali od 
rodiny Zebedeových mzdu. Aby byly větší úlovky, bylo třeba splnit větší nároky, chtělo to lepší 
sítě, chtělo to udržovat loď, bylo nezbytné bezchybně spolupracovat a všichni při plavbě 
podstupovali výrazně větší riziko. S lodí se totiž člověk dostal dál od pevného břehu, do větší 
hloubky a když přišel vítr a vlny, mohl se dostat do pěkné bryndy. Kdo hledá na moři a v moři 
potravu, sám se potravou moře může stát.



Oproti těmto zámožnějším či lépe vybaveným rybářům byli Šimon a Ondřej o poznání chudší, 
loď neměli, spolupracovníky taky neměli, měli jen jednoduché sítě a holé ruce. Ale jedny i druhé 
Ježíš volá podobně. A jedni i druzí se ochotně svých pomůcek a pomocníků pustí a jdou do učení. 
Byli chudí a nebylo o co stát. A za nějaký čas z chudých a ještě chudších rybářů budou vůdcové 
prvotní církve. Z nevzdělaných a bezmocných chlapů se jednoho dne stanou mudrci a velvyslanci 
Božího království. Z posledních se stanou první.

Klíčové slovo: Opustit, zanechat

[Jakub a Jan] zanechali na lodi svého otce Zebedea s pomocníky a šli za ním. A podobně Šimon a 
Ondřej ihned opustili sítě a šli za ním. Jak prosté! Zanechat věci tak, jak jsou, a jít. Prosté a silné 
gesto, symbolický a mocný čin.

Opakuji, nebylo to z donucení. Ježíš pravil: Vzhůru, za mnou! A každý, kdo to zvolaní slyší, má 
možnost jít, nebo zůstat na svém místě. Každý rozhoduje sám za sebe. Čtyři jmenovaní rybáři v 
příběhu se rozhodli jít, x dalších nejmenovaných rybářů se rozhodlo zůstat.

Jedno je však jisté. Nelze jít za Ježíšem a zároveň s sebou táhnout na provaze loď i s taťkou a k 
tomu ještě mít klubko smradlavých sítí pod paží. Obojí dohromady dělat nejde. K následování 
patří schopnost věci pouštět.

To platí napříč věky. Už Abram uslyšel hlas, který mu otevíral novou možnost, novou cestu. A 
jestliže chtěl pozvání přijmout, nezbylo mu než něco pustit. Opustil všechno a všechny, kdo 
nechtěli jít s ním za tajemným hlasem. Opustil svou zemi i své rodiště a dům svého otce (Gn 12,1). 
Na druhou stranu, není to tak, že by Abram zůstal sám. Společně s praotcem víry se na novou 
cestu vydala řada dalších lidí: Vzal svou ženu Sáraj a Lota, syna svého bratra, se vším jměním, jehož 
nabyli, i duše, které získali v Cháranu. (Gn 12,5).

Podobně i rybáři od Galilejského moře něco opustili a něco si ponechali. Odešli sice za Ježíšem, 
ale později se do Galileje a ke svému rybaření zase vrátili, jak ostatně vypravuje i příběh ze závěru 
Janova evangelia (viz Jan 21). Šimon byl např. ženatý a kvůli Ježíšovi se nerozváděl (viz Mk 1,30, 
1Kor 9,5). O synech Zebedeových zase lze tušit, že své styky s rodiči nepřerušili (viz Matouš 20,20-
21). A přece bylo prospěšné a nezbytné něco opustit. Přestali rybařit, dali dovolenou svým 
spolupracovníkům a sami si od své dosavadní živnosti odfrkli. Pustili z rukou nějaké věci, aby 
získali čas a prostor pro věci nové. Opustili některé své zvyklosti, aby se později k nim mohli vrátit
a podívat se na ně jinýma očima a se změněným porozuměním.

Lov v moři

Na závěr ještě pár slov k Ježíšově slovní hříčce. Sliboval, že profesionální chytače ryb naučí, jak 
rybařit lidi. Docela provokativní vyjádření, provokující obraz – lovit lidi, zvláště když vezmeme v 
potaz, jak se rybaří dnes: lovci nosívají k vodě návnady, speciální krmiva a lákadla, kterými ryby 
donutí připlout na určité místo a tam je přimějí spolknout železný háček a pak jej rychle zaseknou.
Tak to ovšem Ježíš nedělal a své učedníky v žádném případně takovým záludnostem nevyučoval.

Ježíš a apoštolové chytali lidi jinak. Jak? Dávali jim přivonět k odpuštění. Dávali ochutnat, jak 
působí dobrota a bezpodmínečné přijetí. Nabízeli docela obyčejné jídlo a pití. A ti, komu to 
nechutnalo, nebo nevonělo, ti si šli po svých. Ale lidi, kteří měli hlad, a kterým odpuštění 
zavonělo, anebo jim sladce zachutnalo Boží bezmezné přijetí, ti všichni se rádi a ochotně nechávali
chytit do Kristových sítí.

Ježíš totiž nechytá tak, jako predátoři chytají svou kořist. Ježíš chytá, aby pomohl. A my se 
můžeme dát chytit, dát si pomoci.  Ledacos můžeme pustit a nechat plavat a vůbec nám to nebude 
scházet. Žijeme v moři plném jedovatých slov, vztahů, věcí a činů. A je tu síť, která ze zlého moře 
vysvobozuje. Tou se učme zacházet, tou se nechávejme polapit.


